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11 września 2019 r. 
Komisja Obrony Narodowej, obradująca pod przewodnictwem posła Michała 
Jacha (PiS), przewodniczącego Komisji, rozpatrzyła: 

– projekt sprawozdania Komisji z działalności w VIII kadencji Sejmu. 

W posiedzeniu udział wzięli: komandor Wiesław Banaszewski przewodniczący Konwentu Dziekanów 
Korpusu Oficerów Zawodowych Wojska Polskiego oraz Paweł Rodzoś stały doradca Komisji Obrony 
Narodowej. 

W posiedzeniu  udział wzięli  pracownicy Kancelarii  Sejmu: Kamil Strzępek, Jacek Zientarski  
– z sekretariatu Komisji w Biurze Komisji Sejmowych. 
Przewodniczący poseł Michał Jach (PiS): 

Dzień dobry. Przepraszam za spóźnienie. Otwieram posiedzenie Komisji. 
Tematem posiedzenia jest rozpatrzenie projektu sprawozdania Komisji z działalności 

w VIII kadencji Sejmu. Projekt przedstawia przewodniczący Komisji. 
Stwierdzam kworum oraz przyjęcie protokołu ze 135. posiedzenia Komisji wobec nie-

wniesienia do niego zastrzeżeń. 
Temat dzisiejszego porządku obrad wynika z realizacji art. 168 regulaminu Sejmu. 
Pan komandor będzie chciał zabrać głos na koniec posiedzenia. 
Proszę  państwa,  każdy  z państwa  otrzymał  projekt  sprawozdania.  Jeżeli  ktoś 

z państwa ma jakieś uwagi, to bardzo proszę ich zgłoszenie. Proszę państwa, niestety 
– wszystko, co dobre, ma swój koniec. Kończy nam się kadencja. Na 26 stronach przed-
stawiamy sprawozdanie. Wydaje mi się, że jest to sprawozdanie skondensowane, w któ-
rym uwzględniliśmy wszystkie działania, w których brali udział członkowie Komisji, 
występując jako cała Komisja czy jako nasi reprezentanci w różnych wydarzeniach nie 
tylko w Polsce. Powiem szczerze, że uważam, że trochę wspólnie popracowaliśmy. Myślę, 
że przyczyniliśmy się również w większym lub mniejszym stopniu do rozwoju naszego 
potencjału obronnego, za co chciałem osobiście wszystkim państwu podziękować, cho-
ciaż pewnie to jeszcze nie jest nasze ostatnie posiedzenie. 
Proszę państwa, nie będę tego powtarzał. Nie będę tutaj czytał 25 stron sprawozdania, 

bo chyba nie o to chodzi, tym bardziej że wielu z was brało w tym udział i to pamięta. 
Jeżeli ktoś ma jakieś uwagi do sprawozdania, to bardzo proszę o ich zgłoszenie. Otwie-
ram dyskusję. Proszę bardzo, pan poseł Suski. 

Poseł Paweł Suski (PO-KO): 
Dziękuję,  panie  przewodniczący. Wysoka Komisjo,  realizując  regulaminowy  przepis 
wynikający bezpośrednio z przytoczonego przez pana przewodniczącego artykułu Komi-
sja przyjmuje sprawozdanie z działalności. Wszystko byłoby w porządku, gdyby nie fakt, 
że na str. 10 sprawozdania pan przewodniczący odnosi się do posiedzeń zwołanych w try-
bie art. 152 ust. 2 regulaminu Sejmu, informując, że Komisja zrealizowała 19 posie-
dzeń zwołanych w tym trybie. Niestety, dwa z tych posiedzeń nie zostały zrealizowane. 
O odbycie jednego z tych posiedzeń wystąpiono z wnioskiem w marcu. Z naruszeniem 
przepisów art. 152 to posiedzenie nie zostało zwołane w przewidzianym w przepisach 
terminie 30 dni. Zostało zwołane w dniu 12 czerwca i wtedy zostało rozpoczęte. Następ-
nie posiedzenie zostało przerwane. Pan przewodniczący ogłosił piętnastominutową prze-
rwę, która trwa do dziś. To posiedzenie nie zostało zrealizowane. 
Nie zostało również zrealizowane posiedzenie, o którego zwołanie wystąpiliśmy mie-

siąc temu. Właśnie upłynął termin zwołania tego posiedzenia. Tematem posiedzenia 
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miała być informacja ministra obrony narodowej w sprawie sytuacji w Siłach Powietrz-
nych. W związku z tym mam pytanie. Czy pan przewodniczący planuje jeszcze zwołanie 
tych posiedzeń? Jeśli nie, to chciałbym złożyć formalny wniosek o uzupełnienie spra-
wozdania zdaniem, w którym musimy oddać pełną sprawiedliwość i stwierdzić, że te 
dwa posiedzenia się nie odbyły. W związku z tym proponuję, żeby na str. 10, po akapi-
cie dotyczącym informacji o zrealizowaniu 19 posiedzeń zwołanych w trybie art. 152 
regulaminu Sejmu dodać następującą treść: „Komisja nie zrealizowała dwóch posiedzeń 
wnioskowanych w ramach art. 152 ust. 2 regulaminu Sejmu. W pierwszym przypadku 
przewodniczący Komisji Michał Jach 12 czerwca 2019 r. ogłosił przerwę w posiedze-
niu Komisji. W drugim, dotyczącym informacji ministra obrony narodowej w sprawie 
sytuacji w Siłach Powietrznych, przewodniczący Komisji nie zwołał posiedzenia pomimo 
upływu terminu, czym złamał regulamin Sejmu Rzeczypospolitej Polskiej. W obu przy-
padkach doszło do rażącego złamania przepisów prawa”. Proszę bardzo, panie przewod-
niczący. Przekazuję ten wniosek. Dziękuję bardzo. 

Przewodniczący poseł Michał Jach (PiS): 
Rażące złamanie przepisów prawa. Proponuję, żeby w takim razie napisać, że Komisja 
nie zrealizowała dwóch posiedzeń mimo upływu terminu. Bez sformułowań „czym zła-
mał regulamin Sejmu” i „W obu przypadkach doszło do rażącego złamania przepisów 
prawa”. I co? Proponuję, żebyśmy wpisali… 

Poseł Cezary Grabarczyk (PO-KO): 
Bez ostatniego zdania. Ale z przedostatnim. 

Przewodniczący poseł Michał Jach (PiS): 
Może być. Proszę bardzo. 

Poseł Cezary Grabarczyk (PO-KO): 
Dziękuję bardzo panu przewodniczącemu, oddajemy świadectwo prawdzie. Chciałbym 
prosić, żeby pan przewodniczący w imieniu całej Komisji zwrócił się do szefa Kancela-
rii Sejmu jako pracodawcy sekretarzy naszej Komisji o ich nagrodzenie za dobrą pracę 
w czasie całej kadencji. Sądzę, że wszyscy państwo posłowie zechcą wesprzeć taką ini-
cjatywę. 

Przewodniczący poseł Michał Jach (PiS): 
Dziękuję bardzo. Naprawdę dziękuję. Pozwolę sobie napisać taki wniosek do szefów. 
To będzie wniosek z inicjatywy posłów opozycji. Dołączę się do inicjatywy posłów… 

Poseł Cezary Grabarczyk (PO-KO): 
Nie, nie. To jest wniosek całej Komisji. Jeżeli jest zgoda, to wystąpimy jako Komisja. 

Przewodniczący poseł Michał Jach (PiS): 
To jeszcze lepiej. Wystąpimy w imieniu całej Komisji jednomyślnie o docenienie wszyst-
kich pracowników sekretariatu Komisji Obrony Narodowej. Warto podkreślić, że przez 
trzy lata Komisja funkcjonowała bez jednego sekretarza. Ciągle ktoś był nieobecny. Kamil 
gdzieś uciekał, ale wrócił,  i chwała Bogu. Dobrze. Na pewno na to zasłużyli. Mówiąc 
o tym, z czyjej  to jest  inicjatywy,  jako przewodniczący bardzo się cieszę, że to wyszło 
właśnie od was, że nie tylko ja ich doceniam, ale również cała Komisja. 

Przewodniczący poseł Michał Jach (PiS): 
A teraz pan komandor. Proszę. 

Przewodniczący Konwentu Dziekanów Korpusu Oficerów Zawodowych Wojska Pol-
skiego kmdr Wiesław Banaszewski: 

Dziękuję serdecznie, panie przewodniczący. Panie przewodniczący, szanowna Komisjo, 
w imieniu własnym oraz wszystkich żołnierzy, których reprezentuję jako przewodni-
czący Konwentu Dziekanów, a jednocześnie jako przewodniczący prezydium organów 
przedstawicielskich, który z mocy prawa reprezentuje wszystkich żołnierzy, chciałbym 
serdecznie podziękować szanownej Komisji za wszelkie działania zarówno parlamen-
tarne, jak również pozaparlamentarne, podejmowane na rzecz żołnierzy, a w szczególno-
ści – co mnie interesuje – na rzecz warunków socjalnych żołnierzy. Dziękuję za wszystkie 
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działania podejmowane w zakresie poprawy funkcjonowania sił zbrojnych. Chociażby 
za takie  działanie,  które ma bardzo  istotny wpływ na poprawę  ich  funkcjonowania, 
jakim jest progresywny wzrost procentu PKB przeznaczanego na siły zbrojne. Jeszcze 
raz szanownej Komisji i panu przewodniczącemu serdecznie dziękuję. 
Dziękuję również za osobiste spotkanie pana przewodniczącego z Konwentem Dzie-

kanów, na którym mogliśmy przedstawić panu przewodniczącemu bolączki dotyczące 
żołnierzy zawodowych. Na koniec, jeżeli panowie i pan przewodniczący pozwolą, chciał-
bym podzielić się osobistą refleksją. Bez mała przez 9 lat uczestniczyłem w posiedze-
niach sejmowej Komisji Obrony Narodowej. W życiu każdego żołnierza przychodzi taki 
moment, że zbliża się do mety, do końca służby wojskowej. W tym roku kończy się rów-
nież moja kadencja jako przewodniczącego Konwentu Dziekanów. W dniu 5 grudnia br. 
odbędą się wybory przewodniczącego Konwentu Dziekanów. Jestem już w takim wieku, 
że nie pozwala mi to startować w wyborach i ubiegać się o kolejną kadencję. Tym samym 
kończę moją działalność w organach przedstawicielskich jako przewodniczący Konwentu 
Dziekanów. Wszystkim panom, całej Komisji serdecznie dziękuję za te 9 lat współpracy 
na rzec  sił  zbrojnych,  na rzecz  poprawy  funkcjonowania  sił  zbrojnych,  jak  również 
na rzecz poprawy warunków służby żołnierzy zawodowych. 
Z wieloma członkami Komisji współpracowałem niemalże przez 9 lat. To był długi 

okres  i duże doświadczenie w mojej karierze zawodowej  jako żołnierza zawodowego. 
To był inny obszar działalności niż to zazwyczaj bywa w odniesieniu do żołnierzy zawo-
dowych, ale bardzo ciekawy i bardzo pozytywny. Jeszcze raz serdecznie dziękuję. 

Przewodniczący poseł Michał Jach (PiS): 
My również dziękujemy panu komandorowi, który bardzo często nas odwiedzał. Bardzo 
dziękujemy. Też pamiętam zainteresowanie i nasze spotkanie. Pan poseł Kaleta pro-
ponował uchwałę, żebyśmy się wszyscy zobowiązali do powrotu. Będzie jeszcze co naj-
mniej jedno posiedzenie Komisji, ale dzisiaj jest czas podsumowania. Wszystkim państwu 
dziękuję za uczestnictwo w pracach Komisji. Dziękuję pracownikom sekretariatu Komi-
sji. Wszystkim życzę najlepszego wyniku w wyborach. Czy jeszcze pan minister? Nie. 
Życzę panom uzyskania jak najlepszych wyników. Jak mówił pan poseł Kaleta, żebyśmy 
wszyscy się tutaj znowu spotkali. Nie wiem. Pewnie posiedzenie nowej Komisji będzie 
za jakieś 2 miesiące. 
Dziękuję państwu. Zamykam posiedzenie Komisji. 


